
سیاسی
حق رأی ایران در سازمان ملل متحد برقرار شد

مجید تخت روانچی، نماینده دائم ایران در سازمان ملل متحد روز جمعه از نشست مجمع عمومی این سازمان توئیت زد: »تحریم های غیرقانونی 
آمریکا فقط مردم ما را از دارو محروم نکرده است. آنها همچنین مانع پرداخت حقوق معوقه ایران به سازمان ملل شده اند«. وی افزود: »سازمان ملل 
متحد پس از بیش از ۶ ماه کار بر روی آن، امروز اعلام کرد بودجه را دریافت کرده است. همه تحریم های غیرانسانی باید اکنون برداشته شود«.

شنبه 22 خرداد 1۴۰۰
وطن امروز     شماره 323۰

 لیست نهایی اصولگرایان 
برای شورای شهر تهران اعلام شد

امیرابراهی��م رس��ولی، س��خنگوی ش��ورای ائتلاف 
اصولگرایان، لیس��ت ۲۱ نفره این ش��ورا را در انتخابات 
ش��ورای ش��هر تهران اعلام کرد. وی با اش��اره به جلسه 
شورای انتخاب اظهار کرد: شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
ساز و کاری برای انتخاب کاندیداهای شورای اسلامی شهر 
تهران تعیین کرده بود که این فرآیند از چند ماه قبل آغاز 
شده بود و روز چهارشنبه با حضور اعضای شورای انتخاب 
مرحله پایانی آن را پشت سر گذاشتیم. وی اسامی منتخبان 

را به شرح زیر اعلام کرد:
احمد صادقی، پرویز سروری، جعفر بندی شربیانی، جعفر 
تشکری هاشمی، حبیب کاشانی، حجت الاسلام سیدمحمد 
آقامیری، زهرا ش��مس احسان، سوده نجفی، سیداحمد 
علوی، علی اصغر قائمی، علیرضا نادعلی شهرستانکی، محمد 
آخوندی، مهدی اقراران، مهدی بابایی، مهدی پیرهادی، 
مهدی چمران، مهدی عباسی، میثم مظفر، ناصر امانی، 

نرجس سلیمانی و نرگس معدنی پور. 
رس��ولی همچنین ادامه داد: همان طور که وعده داده 
بودیم بیش از 50 درصد لیست افراد زیر 45 سال هستند. 

خبر جدید پمپئو از پشت صحنه 
طراحی ترور حاج قاسم

وزیر سابق خارجه آمریکا برای نخستین بار اذعان کرد 
ترور فرمانده ش��هید نیروی قدس سپاه و معامله فروش 
جنگنده های آمریکایی به امارات در به اتمام رس��اندن 
توافق عادی سازی روابط میان تل آویو و کشورهای عربی 
نقش داشته است. »مایک پمپئو«  در مصاحبه با روزنامه 
صهیونیستی »یدیعوت آحارانوت« به مسائل مختلفی از 
جمله عادی سازی روابط با کشورهای عربی و همچنین 
ترور سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی، فرمانده 
ش��هید نیروی قدس س��پاه پاس��داران انقلاب اسلامی 
پرداخت. بر اس��اس گ��زارش روزنامه الکترونیکی »رأی 
الیوم« به نقل از یدیعوت آحارانوت، وزیر س��ابق خارجه 
آمری��کا تایید کرد معامله ف��روش جنگنده های اف ۳5 
آمریکایی به امارات در امضای توافق عادی سازی روابط 
میان ابوظبی و تل آویو نقش بسزایی داشته و حتی یکی 
از شروط اساسی این توافق بوده است. روزنامه آحارانوت 
خاطرنشان کرد، به رغم آنکه بسیاری از مقامات آمریکایی، 
ارتباط میان معامله فروش جنگنده های اف ۳5 به ابوظبی 
و عادی س��ازی روابط را تکذیب کردند، پمپئو نخستین 
مقام رس��می و بلندپایه آمریکایی است که علنا اهمیت 
این معامله را به عنوان یکی از ش��روط به اتمام رساندن 
توافق میان ابوظبی و تل آویو تایید می کند. فروش اف  ۳5 
به امارات عربی متحده یکی از بخش های توافق موسوم 
به »پیمان آبراهام« برای عادی سازی روابط این کشور با 
رژیم صهیونیستی است. تلاش نماینده های کنگره آمریکا 
برای جلوگیری از فروش این سلاح ها به امارات و عربستان 
چند بار به شکست انجامیده است. پایگاه خبری »فلسطین 
الیوم« نیز با ترجمه بخش دیگری از این مصاحبه، اضافه 
کرد، وزیر س��ابق خارجه آمریکا اذعان کرده است اقدام 
واشنگتن در ترور س��ردار حاج قاسم سلیمانی، فرمانده 
شهید نیروی قدس س��پاه پاسداران انقلاب اسلامی در 
به نتیجه رس��اندن توافق های عادی سازی روابط نقش 

داشته است. 
بر اساس این گزارش، مایک پمپئو تایید کرده است 
که برخی اقدامات و حوادث در تسریع روند عادی سازی 
روابط میان تل آویو و کشورهای عربی بویژه امارات نقش 
داشته که ترور فرمانده شهید نیروی قدس و همچنین 
انتقال سفارت آمریکا به شهر قدس از آن جمله بوده است. 

چین:
مذاکرات وین در مرحله نهایی است

وانگ یی، وزیر خارجه چین دیروز جمعه در نشست 
خلع س��لاح ژنو گفت مذاکرات وی��ن در مرحله نهایی 
است و طرف ها نیازمند به کارگیری تلاش های مضاعف 
برای بازگش��ت به توافق هسته ای هستند. وی با تاکید 
بر اینکه اقدامات یکجانبه آمریکا دلیل اصلی مشکلات بر 
سر برنامه هسته ای ایران است، گفت: برای احیای برجام، 
لغو تحریم های ضدایران نخستین اقدامی است که قاعدتا 
آمریکا باید اتخاذ کند. وانگ یی افزود: پیشنهاد کشور ما 
این اس��ت که یک بستر گفت وگوی چندجانبه امنیتی 
در منطقه خلیج فارس ایجاد شود و بتدریج یک ساختار 
امنیتی مشترک، جامع و پایدار در خاورمیانه شکل گیرد. 
چین از ایجاد منطقه ای عاری از سلاح های کشتار جمعی 
در خاورمیانه حمایت می کند و مایل است برای این کار 
فعالان��ه تلاش کند. پکن هم��واره بر حفظ صلح و ثبات 
شبه جزیره کره پافش��اری کرده و تحقق ۲ هدف اصلی 
عاری سازی سلاح هسته ای شبه جزیره و ایجاد مکانیزم 

صلح دائمی در شبه جزیره را پیش می برد. 

سخنگوی وزارت خارجه آمریکا:
لغو  برخی تحریم های ایران ارتباطی 

با برجام و مذاکرات وین ندارد
سخنگوی وزارت خارجه آمریکا گفت، لغو تحریم ها 
علیه چند مقام سابق و شرکت ایرانی روندی متداول در 
دول��ت آمریکا بوده و به برجام و مذاکرات وین ارتباطی 
ندارد. به نوشته پایگاه اینترنتی وزارت خارجه آمریکا، »ند 
پرایس« در پاسخ به سوالی درباره علت رفع تحریم ها علیه 
برخی مقامات سابق و شرکت های ایرانی که سال ۲0۱۳ 
مورد تحریم قرار گرفته بودند، مدعی شد: »ما به استفاده 
از تمام ابزارهای قابل دسترس��ی ب��رای محدود کردن 
حمایت ایران از گروه های نیابتی، گروه های تروریس��تی 
و عاملان مخرب در منطقه و به  طور بالقوه فراتر از آن، 
ادامه خواهیم داد. این اقدامات همچنین ارجاع به خروج 
]افراد و نهادها[ از لیس��ت ]تحریمی[ را شامل می شود. 
این خروج از لیس��ت تحریمی در نتیجه تایید تغییر در 
رفتار یا وضعیت طرف های مورد تحریم انجام شده است«. 
او در ادامه گفت: »خارج کردن افراد و نهادها از لیس��ت 
تحریم ه��ا امری متداول اس��ت و اقدامی در مطابقت با 
رویه های دولت است و جهت شفاف سازی اعلام می کنم 
برداشتن این تحریم ها، با برجام یا مذاکراتی در وین در 

جریان است هیچ ارتباطی ندارد«. 

اخبار

گروه سیاسی: حجت الاسلام سیدابراهیم رئیسی با بیان اینکه 
عدالت بدون مردم سالاری دینی امکان پذیر نیست، اظهار داشت: 
قسط یعنی هر فرد بتواند بدون لکنت زبان حقش را درخواست 
کند و حق وی داده شود. نباید آرام گرفت تا حق افراد داده شود. 
کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری روز گذشته در حاشیه 
ضبط برنامه های اس��تانی در معاونت سیما، در پاسخ به سوال 
خبرنگاری درباره رونق صنعت خودروسازی و واردات خودروهای 
خارجی گفت: مسأله خودرو از دغدغه های مهم مردم است که 
البته قابل حل است. وی در ادامه بر لزوم برنامه ریزی برای افزایش 
کمیت و کیفیت و قیمت گذاری خودرو تأکید کرد و افزود: در 
کشور ما تولید خودروی داخلی به اندازه مورد نیاز نیست. رئیسی 
ادامه داد: الان یک میلیون خودرو در کشور تولید می شود اما با 
زیرساخت های موجود می توانیم در گام اول این میزان را به یک 
میلیون و ۶00 هزار دستگاه و در گام دوم به ۲ میلیون خودرو 
افزایش دهیم. نامزد انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم گفت: 
جوانان عزیز ما به حق و بدرستی می پرسند چرا در صنایع دفاعی 
می توانیم موشک بسازیم اما نمی توانیم خودروی باکیفیت تولید 
کنیم؟ علت آن اس��ت که فناوری موجود در صنایع دفاعی و 
نظامی در صنعت خودروس��ازی سرریز نمی شود. وی تصریح 
کرد: با س��رریز فناوری صنایع موجود به صنعت خودروسازی، 
افزایش کیفیت خودروی داخلی امکان پذیر است و باید این کار 
انجام شود. نامزد انتخابات ریاست جمهوری به بحث قطعه سازی 
در صنعت خودروس��ازی نیز اشاره کرد و گفت: در حال حاضر 
برخی قطعات در داخل تولید می شود و برخی نیز از خارج وارد 
می شود. رئیسی افزود: قطعه سازان باید با کار فناورانه تلاش کنند 
قطعات مورد نیاز خودرو در داخل کشور تولید شود. وی متذکر 
ش��د: قطعات خودرو در داخل تولید شود، هم اشتغال افزایش 
می یابد، هم تولید بالا می رود و هم استقلال خودروسازی را در پی 
دارد که دولت آینده این موضوع را پیگیری خواهد کرد. رئیسی 

افزود: الان کارخانه های خودروسازی می گویند ضرر می دهیم 
و این بسیار عجیب است که هم خودروساز ناراضی است و هم 
مش��تری دغدغه مند اس��ت. وی با تاکید بر لزوم عادلانه شدن 
زنجیره قیمت گذاری خودرو اظهار داشت: اشکال کار دولت این 
است که با مردم سخن نمی گوید و مسائل و حقایق را با آنها در 
میان نمی گذارد. رئیسی ادامه داد: شفاف سازی از کارهای مهم 
دولت  اس��ت و ما در دولت مردمی حتما درباره  مسائل مهمی 
چون قیمت خودرو، بحث سوخت، مباحث مربوط به کشاورزی 

و تولید و مصرف با مردم سخن خواهیم گفت. 
عدالت بدون مردم سالاری دینی امکان پذیر نیست ■

دیدار تعدادی از علمای اهل سنت از جمله برنامه های هفته 
گذشته حجت الاسلام رئیسی بود. وی در این دیدار که بعدازظهر 

روز پنجشنبه برگزار شد، اظهار داشت: آنچه قطعی است، اینکه 
هزار س��ال اس��ت در این کشور شیعه و سنی کنار هم زندگی 
می کنند و منافع و سفره مشترک دارند. ۱۳ هزار شهید عالیقدر 
اهل سنت در کنار شهدای شیعه از این کشور صیانت کردند و 
پشتوانه نظام بودند. نامزد انتخابات ریاست جمهوری گفت: محور 
تحول، اجرای عدالت است و هر جا بی عدالتی است باید مورد 
تجدیدنظر قرار گیرد. تبعیض های اقلیمی، گویشی، شیعه و سنی 
و تبعیض در استفاده از ظرفیت های کشور باید از بین برود. باید 
ظرفیت های کشور عادلانه تقسیم شود و در اختیار همه کسانی 
که می خواهند در کش��ور فعالیت کنند، نه اسما، بلکه حقیقتا 
قرار گیرد. رئیسی با بیان اینکه امروز ظرفیت های بسیاری در 
کشور وجود دارد، خاطرنشان کرد: امروز همه عزیزان از اقصی 

نقاط کشور خوب می دانند ارتباط ما با دریا چه اندازه است اما 
با این وجود سهم ۲ درصدی از دریا داریم. این چیزی است که 
خداوند به کش��ور مرحمت کرده است. پس امکانات و نیروی 
انسانی هست و مدیریت کارآمد هم وجود دارد که بتواند نیروی 
انسانی و امکانات را به کار بگیرد تا هیچ کرد، بلوچ، سنی، شیعه 
و... ناراحت و برافروخته نشود. وی ادامه داد: ایرانی بودن کافی 
است تا هر عزیزی در ایران از حقوق شهروندی برخوردار باشد و 
تمام حقوق او تضمین شود. حق برای عموم و تکلیف برای دولت 
است. زمینه کار باید برای جوانی که در این کشور رشد و پرورش 
داشته است، فراهم شود و این چرخه میان تحصیل، کار، تلاش 
و نقش آفرینی در جامعه باید کاملا حفظ شود و مورد توجه قرار 
گیرد. نامزد انتخابات ریاست جمهوری تاکید کرد: این حقوق را 
خدا، قانون اساس��ی و خود ایرانی بودن قرار داده و ایجاد کرده 
است، پس منتی نیست. مگر می توان در حکومتی که به نام دین و 
شرع بنا نهاده شده، حقی ضایع شود؟ اگر حس مسؤولیت نداشته 
باش��یم باید در مسلمانی ما تردید شود. مردم به دنبال عدالت 
هستند و این امر شدنی است. رئیسی با بیان اینکه عدالت بدون 
مردم سالاری دینی امکان پذیر نیست، اظهار داشت: قسط یعنی 
هر فرد بتواند بدون لکنت زبان حقش را درخواست کند و حق 
وی داده شود. نباید آرام گرفت تا حق افراد داده شود. ضرورت 
کش��ور، تحول است و محور تحول هم اجرای عدالت است. ما 
در اجرای عدالت، عقب ماندگی داریم. راه جبران عقب ماندگی، 
ش��رکت همگان در اجرای امور است. وی اضافه کرد: اگر رأی 
مردم به من تعلق گرفت، کار ما با شما عزیزان اهل سنت تازه 
آغاز می شود. باید اقلیم به اقلیم و منطقه به منطقه ظرفیت ها 
و گلایه ها بررسی شود. دولت مردمی باید با مردم کار کند و با 
م��ردم پیش برود. بای��د درون مردم رفت و با مردم بود و حرف 
مردم را ش��نید. رئیسی در پایان تاکید کرد: ان شاءالله دولت ما 
دولت منت گذار نخواهد بود، بلکه دولت خدمتگزار خواهد بود. 

حجت الاسلام رئیسی در دیدار تعدادی از علمای اهل سنت با اشاره به لزوم تقویت حق شهروندی تأکید کرد

دولتماخدمتگزاراستنهمنتگذار

کاندیدای انتخابات ریاس��ت جمهوری در گفت وگوی 
ویژه خبری پنجشنبه شب، گفت: اشتغال هم رفع بیکاری 
است و هم فعال شدن فرصت های کشور، بنابراین باید نگاه 
ملی و فرابخشی در این زمینه وجود داشته باشد. بر همین 
مبنا، راهبرد ایجاد اش��تغال ما این است که رئیس جمهور 
برای هر دستگاه اجرایی ماموریت های مشخص برای ایجاد 

اشتغال تعریف کند.
سعید جلیلی با اشاره به اینکه به موازات استانداران، وزرا 
نیز ماموریت ایجاد اشتغال را باید دنبال کنند، گفت: آنگاه در 
پایان هر دوره مشخص، وزرا نیز باید پاسخگوی عملکرد خود 
باشند. اگر پیشرفت زمانی صورت نگرفته باشد رئیس جمهور 

باید مدیر خود را بازخواست کند. 
نامزد انتخابات ریاست جمهوری درباره نقش تحریم ها در 
ایجاد اشتغال گفت: سال 9۲ که مسؤول اجرایی در کشور 
بودم نیز اعلام کردم عمده مش��کلات ما به تحریم ربطی 
ندارد و می توان اشتغال ایجاد کرد. برآورد ما این است که 
در سال اول 7۶4 هزار شغل؛ در پایان ۱40۱، ۲ میلیون و 
5۳5 هزار؛ در پایان ۱40۲، 4 میلیون و 4۳ هزار؛ در پایان 
۱40۳، 4 میلیون و ۱۳۶ هزار و در پایان ۱404 به 4 میلیون 

و ۳49 هزار شغل جدید برسیم. 
نامزد انتخابات ریاست جمهوری با اشاره به اینکه این آمار 
به صورت تفکیکی در هر بخش به دست آمده است، گفت: 

در بخش معدن، کشاورزی، شیلات، گردشگری و... در همه  
این بخش ها موانع و فرصت ها برآورده شده است بر مبنای 
مطالعات دقیق و واقعی. بخشی از این برنامه ها اصلا نیازی 
به منابع جدید ندارد؛ در بسیاری از زمینه ها مردم می گویند 

فقط کافی است دولت مانع کار ما نشود. 
جلیلی خاطرنشان کرد: در زمینه های 

مختل��ف، ای��ن موانع که دول��ت ایجاد 
می کند شناسایی شده است و همین 
رف��ع مانع از س��وی دول��ت، زمینه 
بس��یاری از اش��تغال ها را ب��ه وجود 
می آورد.  انحصار مجوزهای ش��غلی 

باید شکسته ش��ود؛ مجوز بسیاری از 
دفاتر مثل پیشخوان دولت، داروخانه ها، 

دفاتر بورس و... خرید و فروش می شود که 
اینها باید لغو شود. 

جلیلی با بیان اینکه کمترین تسهیلات به روستاییان 
می رس��د، اظهار داشت: سند منازل روس��تایی و اراضی 
کش��اورزی برای وثیقه از سوی بانک پذیرش نمی شود و 
این خطاست؛ حتی سرمایه روستاییان نظیر دام نیز باید 
به عنوان وثیقه پذیرش شود. ورزش روستایی، ۱0 میلیارد 
تومان بودجه دارد؛ آیا این تبعیض میان روستا و شهر منجر 

به افزایش مهاجرت نخواهد شد؟

جلیل��ی همچنین به برنامه خود برای ارتقای س��طح 
معیش��ت مردم اش��اره کرد و گفت: 55 میلیارد دلار ارز 
دولتی در ۳ س��ال گذش��ته برای تامین کالاهای اساسی 
تخصیص داده ش��ده اما به دست مردم نرسیده است. در 
طرح سبد غذایی این یارانه به صورت مشخص 
برای دهک های مختلف )به جز دهک اول(، 
با اعطای ۱۳ قلم غذایی از طریق شبکه 
مویرگی فروشندگان خرد و بر مبنای 
کارت بانکی متصل به حساب یارانه، 
توزیع خواهد شد. وی خاطرنشان کرد: 
ام��روز دهک دهم ۱5 درصد از یارانه 
انرژی استفاده می کند و دهک اول تنها 
5 درصد؛ برخورداران ۳ برابر دهک آخر 
س��هم انرژی دریافت می کنند و ما در طرح 
»وان« همه  این س��هم ها را به ازای هر ایرانی به 
صورت مس��اوی تقسیم خواهیم کرد و مدیریت آن را نیز 
ب��ه خود مردم واگذار خواهیم کرد. در کنار این طرح های 
معیشتی، طرح سفر به منظور رفاه و نشاط خانواده و تقویت 

بنیان خانواده اجرا خواهد شد. 
س��عید جلیلی همچنین در جمع کشاورزان روستای 
عشق آباد شهر ری، پس از شنیدن اظهارات اهالی روستا، 
اظهاراتی مطرح کرد. نامزد انتخابات با بیان اینکه نکات و 

مشکلاتی که مطرح شد، برای من تازگی نداشت چرا که 
این نخس��تین روس��تایی نبوده که ما آمده ایم و در این 8 
سال، روستاهای متعددی را در جای جای کشور از نزدیک 
دیده ام، گفت: حضور ما در روستا به خاطر انتخابات نیست. 
در سال های گذشته مثلا راجع به صیادی به  طور مفصل از 

شمال کشور تا جنوب جلسات مفصل داشته ایم. 
جلیلی خاطرنشان کرد: وقتی روستایی ما احساس کند 
محیطی آرام و مرفه برای زندگی دارد، مهاجرت معکوس 
می شود، آن هم نه از حاشیه شهرها به روستا، بلکه از وسط 
شهر به روستا. وی ادامه داد: کشوری که یک چهلم ایران 
مس��احت دارد، 7 برابر درآمد نفت ما از کشاورزی درآمد 
کسب می کند. پس اینکه می گوییم هر روستای ما سلول 
جهش کش��ور است یک شعار نیست، بلکه باور ما است و 

این، هم برنامه می خواهد هم مجاهدت. 
کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری بیان کرد: در زمینه 
کشاورزی و مسائل روستاییان به شکل ریز فهرست کرده ایم 
که تک تک دستگاه ها و وزارتخانه ها چه وظایفی بر عهده 

دارند؛ وظایفی که اصلا فراموش شده اند. 
جلیلی تصریح کرد: اگر کشاورز محصولی می کارد باید 
خاطرش از بابت خرید محصولش جمع باشد. این موضوع 
که دغدغه ش��ما هم بود را از مجلس پیگیری کرده ایم و 

نامه نوشته ایم.

برنامهایجاد۴میلیونو۳۰۰هزارشغلرادر۴سالدارم

یارانه۴۵۰هزارتومانیبه۶۰میلیون
نفرخواهدرسید

کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری درباره 
یارانه ها با طرح این س��وال ک��ه: دولت های 
گذش��ته! چرا یارانه را مثل برف آب کردید؟ 
گفت: از من س��وال می پرسند هرج و مرج در 

قیمت ها چه زمان��ی پایان می یابد. اینکه من 
گفتم یارانه 450 هزار تومانی می دهم؛ این همان 

۲0 دلار یارانه ای اس��ت که در روز نخست داده می شد. 
محسن رضایی در گفت وگوی ویژه خبری که از شبکه دوم سیما پخش شد، 
خاطرنشان کرد: با پولی که در اختیار مردم قرار می دهیم، می توانند در تولید 
نیز نقش ایفا کنند. یارانه 450 هزار تومانی در مرحله اول برای 40 میلیون نفر 
است که حداکثر طی ۲ سال به ۶0 میلیون نفر خواهد رسید، چرا که منابعی 
آزاد خواهد شد. نامزد انتخابات ریاست جمهوری درباره بازار سرمایه و بورس 
بیان داشت: بانک مرکزی و وزارت اقتصاد و دیگرانی که مشاور اقتصادی روحانی 
بودند، نتوانستند بفهمند این پولی که وارد بورس می شود، اگر از آن طرف خارج 
نشود و وارد تولید و سرمایه گذاری نشود، تبدیل به گردباد می شود. وی با بیان 
اینکه من اعتماد را به بورس بازمی گردانم، گفت: نخستین اصل در دولت ما 
بازگشت اعتماد به بورس است. ما صندوق تامین زیان مال باختگان را ایجاد 
می کنیم. تقریبا 95 درصد افرادی که وارد بورس شدند، زیر 55 میلیون تومان 
خرید و فروش داشتند. کسانی که آسیب دیدند تیر و مرداد 99 وارد بورس 
شدند. تعداد این افراد، اسامی آنها، چه زمانی و چه مقدار فروختند و خریدند و 
چه مقدار ضرر کردند، مشخص است و ما داریم. اینها را محاسبه هم کرده ایم. 
این صندوق تا ۲ سال برقرار است و بعد از ۲ سال به بیمه سرمایه تبدیل خواهد 
شد. وجود این صندوق به صورت درازمدت مصلحت نیست. رضایی موضوع دیگر 
را احیای بورس دانست و تاکید کرد: من شورای ثبات مالی درست می کنم که 
رئیس بانک مرکزی و وزیر اقتصاد هم آنجا هستند. بنابراین قانون بورس باید 
درست شود. در تصمیم گیری های اصلی بورس صدای سهامداران جزء شنیده 
نمی شود. حداقل ۲ نفر از اینها باید در تصمیم گیری ها حضور داشته باشند. 
نامزد انتخابات ریاست جمهوری درباره طرح خود برای تهیه مسکن گفت: ما 
تولیدکنندگان مسکن را به بازار سرمایه و خریداران را به بانک ها وصل می کنیم. 
پیمانکاران چه کوچک و چه بزرگ را به بازار سرمایه می بریم. زوج های جوان 
و خانم های سرپرست خانوار را هم به بانک ها می آوریم. در آلمان، انگلیس و 
حتی آمریکا وام های رهنی وجود دارد؛ یعنی هر کس ۱0 درصد آورده داشته 
باشد، بانک 90 درصد وام می دهد. ما این کار را خواهیم کرد. ما همه بانک ها 
را موظف می کنیم وام مسکن بدهند. سود پرداخت آن نیز در تمام دنیا 40 
و 50 س��اله است. این خانه به ارث به فرزند می رسد. اول اینکه 90 درصد را 

بانک ها می دهند و دوم اینکه بازپرداخت طولانی مدت خواهد شد. 

تمامشهرستانهاراتبدیل
بهپایتختمیکنم

نامزد انتخابات ریاس��ت جمهوری گفت: در 
مدلی که ما طراحی کرده ایم، تمام شهرستان ها 
ب��ه نوع��ی تبدی��ل ب��ه پایتخت می ش��وند. 
سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی پس از ضبط 

برنامه انتخاباتی خود در رسانه ملی، گفت: خیلی 
مهم است که دولت ها غیر از اینکه برای مسائل عمومی 

برنامه دارند، برای تک تک استان ها و شهرستان ها نیز برنامه 
داشته باشند. وی افزود: دولت سلام، برنامه کلی خود را برای همه استان ها مثل 
واگذاری اختیارات هیات وزیران به فرمانداران طراحی کرده است. در مدلی که ما 
طراحی کرده ایم، تمام شهرستان ها به نوعی تبدیل به پایتخت می شوند، یعنی 
اختیاراتی که در پایتخت هیات وزیران دارند، همه مدیران شهرس��تانی خواهند 
داشت تا مردم برای دریافت خدمات، حتی مجبور نباشند به مرکز استان مراجعه 
کنند. نامزد انتخابات ریاست جمهوری با بیان اینکه نظام بانکی نظام تامین مالی 
است، افزود: این نظام، وظیفه خدمات مالی و تامین مالی را برعهده دارد. مساله 
خدمات مالی را می توان براحتی حل کرد اما امروز 80 درصد تامین مالی کشور 
در دست بانک هاست و به همین دلیل مشکلات جدی ایجاد شده است. قاضی زاده 
گفت: ما باید سهم بانک ها را در تامین مالی کشور کاهش دهیم و به ۳0 تا 40 
درصد برسانیم. یعنی سایر سامانه های تامین مالی را که در دنیا ۳7 مدل از جمله 
مدیریت پروژه و بازار سرمایه است، جایگزین سازوکار موجود کنیم. نامزد انتخابات 
ریاست جمهوری پس از ضبط برنامه تلویزیونی استانی نیز در مصاحبه با خبرنگار 
خبرگزاری صداوسیما گفت: هم اکنون بانک ها 80 درصد تأمین مالی کشور را بر 
عهده گرفته اند که این خود سایر بخش ها را دچار مشکل کرده است، بنابراین باید 
این میزان را تا حداکثر 40 درصد کاهش داد و صندوق های طرح و بازار سرمایه 
را جایگزین آن کرد؛ اتفاقا در دنیا ۳7 مدل تأمین مالی وجود دارد. وی افزود: در 
کشور به یقین باید مدل های مختلف را جایگزین تأمین مالی بانک ها کرد که در 
آن صورت هم بخش قابل توجهی از مشکلات اقتصادی فعلی برطرف می شود و هم 
بانک ها به وظایف اصلی خود همچون خدمات دهی می پردازند. قاضی زاده هاشمی 
گفت: وزارت امور خارجه وقتی جایگاهش ارزشمند است که بتواند برای اقتصاد 
کشور فعالیت کند، بنابراین سفارتخانه های ایرانی باید مأمن تجار و محل تبادلات 
اقتصادی ایرانیان باشد. نامزد انتخابات ریاست جمهوری در حاشیه ضبط برنامه 
تلویزیونی استانی اش در مصاحبه با خبرنگار خبرگزاری صداوسیما درباره دیپلماسی 
اقتصادی افزود: دیپلماسی برای اقتصاد است، بنابراین ما باید سفارتخانه های خود را 
برای اقتصاد کشورمان فعال کنیم. وی گفت: من وزیر امور خارجه ام را یک تاجر 
بین المللی موفق بویژه در حوزه صادرات انتخاب می کنم، زیرا چنین فردی موفق 
شده است در کف میدان طرف غیرایرانی را شناسایی کرده و با او برای صادرات 

کشورش قرارداد بسته و به نتیجه نیز رسیده است. 

ها اجازهنخواهمدادبا
بنگاهداریکنند

انتخاب��ات  دوره  س��یزدهمین  نام��زد 
ریاست جمهوری گفت: قطعا دولت اقدام و اصلاح 
اجازه نخواهد داد بانک ها بتوانند بنگاه داری کنند 
و کارفرما باشند و هر بانکی را که در خدمت تولید 

و اقتصاد نباشد محدود خواهم کرد. علیرضا زاکانی 
در مصاحبه با خبرگزاری صدا و س��یما در پاسخ به 

سوالی مبنی بر اینکه چه برنامه ای برای اصلاح نظام بانکی 
و رفع نقایصی همچون خلق نقدینگی، اعطای تسهیلات بدون ضمانت و افزایش 
معوقات بانکی دارید؟ افزود: این مسائلی که گفتید بخشی از مشکلات نظام بانکی 
کشور است و در دوره جدید بویژه سال های اخیر بانک های خصوصی هم مشکلات 
ویژه ای را به نظام بانکی تحمیل کردند. وی افزود: همچنین بانک های خصوصی 
دست خودشان را در جیب بانک های دولتی می کنند که برای نمونه در روز های 
پایانی س��ال 98، ۱۲00 میلیارد توم��ان از یک بانک دولتی به بانک خصوصی 
منتقل ش��د که کاملا خلاف قانون بود. وی با اش��اره به اینکه بانک ها تبدیل به 
کارفرمایانی شده اند که هیچ کاری با تولید و اقتصاد ندارند و سودجویی می کنند، 
افزود: نخستین کار بنده این است که اطلاعات بانک ها را به هم مرتبط می کنم 
تا اگر یک بدهکار بانکی، سپرده ای در بانک دیگر داشت حتما بتوانند بدهی او 
را تسویه کنند. زاکانی گفت: بانک مرکزی را هم با یک نظارت جدی در حوزه 
بانک ها به میدان می آورم تا بانک ها اجازه بنگاه داری و کارفرمایی نداشته باشند. 
وی با اشاره به اینکه اساسا بانک و دولت باید از جلوی پای مردم کنار بروند و در 
خدمت مردم باشند، بانک را رکن جدی و اساسی در کشور خواند و گفت: من 
به هیچ وجه جایگاه بانک را نفی نمی کنم اما برای جایابی دقیق نظام بانکی در 
اقتصاد کشور و برای اینکه در خدمت مردم باشد کارویژه اساسی تعریف می کنم. 
نامزد سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری افزود: متولی بخشی از به هم 
زدن بورس، بانک ها بودند و قطعا من اصلاح بانک ها را در اولویت کارم قرار خواهم 
داد و حتما بانک باید بتواند در مختصات دقیق خودش حرکت کند و در حوزه 
تولید نقش آفرین باشد. نامزد انتخابات ریاست جمهوری همچنین روز گذشته در 
جلسه  ای با بانوان با اشاره به تأسیس وزارتخانه ای با محوریت خانواده خاطرنشان 
کرد: در صورت پیروزی و موفقیت در عرصه رقابت های انتخابات ریاست جمهوری، 
وزارتخانه ای را برای خانواده، کودکان، نوجوانان و جوانان تاسیس خواهیم کرد که 
وزیر و مسؤول این وزارتخانه یک زن است و امور زیر نظر او انجام می شود. امیدوارم 
بتوانیم الگوی جدیدی از حضور بانوان داشته باشیم و از حقوق آنها در خانواده و 
جامعه صیانت کنیم. زاکانی با اشاره به الگوبرداری از غرب در حوزه زنان یادآور 
شد: بعد از انقلاب افرادی مدیریت امور را دست گرفته اند که در امور مربوط به 
زنان دنبال الگو برداری از غرب هستند. خیانت جریان رقیب باعث شده موضوعات 

فرهنگی- سیاسی تبدیل به موضوعات سیاسی- امنیتی شود.


